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På Brunstad kraft i Sykkylven tilbyr Oddbjørn 
offentlig elbillader til alle som vil. – Forbilledlig, 
mener Småkraftforeninga.
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Lad hos 
Oddbjørn 
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Av Knut Olav Tveit
Daglig leder i Småkra�foreninga

Energikommisjonens «Mer av alt 
raskere» kan bli et slagord uten 
innhold. En samlet norsk 
fornybarbransje har derfor sendt 
brev (se til høyre) til regjeringen der 
vi ber om handling. 

I Hurdalsplattformen har 
regjeringen mål om å kutte 55 % av 
norske utslipp 1990-2030, men 
proppen for å få dette til sitter hos 
regjeringen selv. Saksbehandlingen 
går tregt og det innføres langt mer 

byråkrati enn for bare 4-5 år siden. 
Vi ber derfor regjeringen pålegge 
NVE å legge konkrete planer for å 
nå klimamålene – herunder å 
redusere ledetidene for både nett og 
kraftproduksjon. 

I dag er det for dårlig sammenheng 
mellom klimamålene og det 
oppdraget regjeringen har gitt sitt 
viktigste redskap i klimapolitikken 
her hjemme: NVE. Det bør 
regjeringen Støre gjøre noe med. 

På tide med handling

Hvordan gi noe tilbake til 
lokalsamfunnet? På Brunstad 
småkraftverk i Sykkylven har de 
installert to offentlige elbilladere i 
veggen på kraftstasjonen. 

Tilbudet er populært hos lokale og 
tilreisende. Betalingsløsningen 
fungerer godt og investeringene er 
små. Les mer om dette bak i bladet. 

Poenget for Oddbjørn Brunstad og 
de andre er ikke å tjene penger, men 
mange småkraftverk ligger slik til at 

det kanskje ikke er så mange 
ladealternativer i området. Vi 
oppfordrer folk til å se om dette er 
noe de kan få til også hos seg. 
Tilbudet er godt og kan bidra til å 
bygge videre på småkraftens 
omdømme som en viktig bidrags-
yter til lokal bosetning og utvikling. 

Se til Brunstad
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På tide med handling

Til: 
Olje og energidepartementet 
Akersgata 59  
0033 Oslo 

10.10.2023 

  
Fra: 
Fornybar Norge, Norsk Fjernvarme, Norsk 
Bioenergiforening, Småkraftforeningen, 
Distriktsenergi, Solenergiklyngen og Norsk 
Hydrogenforum. 

 

 

Innspill til NVEs fremtidige tildelingsbrev 

Organisasjonene bak dette brevet representerer bredden i den norske fornybarnæringen. Vi viser til 
tildelingsbrev til NVE for 2023 og gir med dette innspill til NVEs fremtidige tildelingsbrev. 

Gitt målet som settes i Hurdalsplattformen om å kutte 55 % av norske utslipp 1990-2030, og i lys av at 
Norge er på vei mot en situasjon der det verken kan leveres nok fornybar kraft eller nettkapasitet til å 
lykkes med dette, er det maktpåliggende at NVE tydelig gis i oppdrag å 

- legge til rette for oppnåelse av norske klimamål gjennom nasjonale utslippskutt, 
- belyse for offentligheten hvilke veivalg som må tas for at det skal være mulig å lykkes med 

dette, og 
- legge frem konkrete planer for hvordan de vil redusere ledetiden for nett og hver enkelt 

produksjonsteknologi – inkludert for prosjekter i henholdsvis stor og liten skala – gjennom 
raskere konsesjonsbehandling og eventuelt andre grep. 

Videre viser vi til rapporten Kortsiktig kraftbalanse 2023 (NVE, aug. 2023). Denne viser at Norge ikke 
er på vei til å nå klimamålene med dagens vedtatte politikk og, som en konsekvens av blant annet 
dette, at Norge ikke er på vei mot et kraftunderskudd. Vi mener det burde påligge NVE som fagetat å 
komme med tydelige signal om hva som skal til for å lykkes med å nå politiske mål, for eksempel 
gjennom at de i sine markedsanalyser lager to scenarier: 

- ett scenario som viser retning basert på vedtatt politikk, og 
- ett scenario som tar utgangspunkt i vedtatte politiske mål og peker på grep som er 

nødvendige for å sannsynliggjøre oppnåelse av disse målene. 

 

Med beste hilsener, 
 

 
 

 

 

 

 

 

 
Trine Kopstad Berentsen 

 

 

Trygve Mellvang Tomren-
Berg 

 

 

 
Henriette Vivestad 

 

 

 
 

 

 
 
 

 

 

Knut Olav Tveit Ingebjørg Telnes 
Wilhelmsen 

 

Knut Lockert 

  

 

 

 Åslaug Haga 
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ST YR ETS SIDE

Av Lars Emil Berge
Styreleder i Småkra�foreninga

Dei siste to-tre åra har det vore 
mykje uro i kraftmarknaden. Alt 
starta med mindre gass frå 
Russland, og det eskalerte då 
invasjonen av Ukraina kom. Dette 
førte til at kraftprisane i Sør-Noreg 
steig til høgder me aldri før hadde 
sett. No har kraftprisen gått ned 
igjen, men er framleis høg sett i eit 
historisk perspektiv. I denne 
samanheng er det freistande for dei 
som skal saldera eit statsbudsjett å 
skriva ut nye skattar. Dette gjorde 
Regjeringa i 2022 med 
høgprisbidraget. Dette førte til bom 
stopp av utbygging av 
effektkraftverk, og er det noko me 
treng framover så er det effekt inn i 
kraftsystemet.

Det er også kome grunnrenteskatt 
på vindkraft med tilbakeverkande 
kraft.

Det har kome rapportar frå 
Energikommisjonen, Statnett, 
Statkraft, DNV og mange fleire som 
er veldig tydelege på at me treng 

mykje meir fornybar kraft i åra som 
kjem. Om nokre få år går me frå å 
ha eit overskot av kraft i eit 
normalår, til å ha eit underskot av 
kraft. Forbruksveksten stig mykje 
raskare enn veksten i ny produksjon.

Den 14. oktober skreiv E24 at det 
var fullt i nettet på Austlandet til 
2035. Verksemdene rundt 
Oslofjorden får ikkje tilgang på ny 
kraft før 2035. Dette hindrar 
verksemdene i å setja i gong 
klimatiltak.

Me ser det same i Finnmark, der 
mangel på kraft og nett er med på å 
hindra næringsutvikling. Leiar av 
Aust-Finnmark-rådet og ordførar i 
Vadsø, Wenche Pedersen, seier i 
Fiskeribladet i august i år at 
kommunane i Aust-Finnmark må 
seia nei til større industriprosjekt.

I haust kom Invest med ein 
alarmerande rapport frå min region, 
Sunnhordland, der dei skildra at 
store delar av regionen ikkje vil ha 

tilgang på ny kraft før om fleire år.

Me les dagleg i aviser frå heile landet 
at det går mot kraftmangel. Me 
treng store mengder kraft framover, 
og i same takt må nettet byggjast ut.

Kraftmangelen blir ikkje mindre 
ved å innføra nye skattar, og at 
skattane blir skrudd opp, eller å 
innføra nye skattar og avgifter.

Framover treng me både offentleg 
og privat kapital for å løysa 
kraftkrisa. Mykje av småkrafta blir 
bygd ut av privat kapital, og det er 
rikeleg kapital tilgjengeleg om ikkje 
investorane blir skremde bort slik 
direktør i Finans Norge, Idar 
Kreutzer, advarte mot i høyringa til 
Finanskomiteen i 2022.

Me skal, og må, byggja mykje 
fornybar kraftproduksjon rundt om 
i heile landet i åra som kjem. Dette 
treng me om me skal utvikla 
industrien vår. I lys av det må dei 
som skal byggja ut denne krafta, 

Med langsiktige, trygge 
rammevilkår skal landet 
byggjast!



NR . 4 |  2023 5

som heile nasjonen er heilt avhengig 
av, ha føreseielege rammevilkår i år 
framover. Kapitalen som blir 
investert i denne bransjen har ein 
langsiktig horisont, og då må ein 
vera trygg på at ein ikkje får innført 
skattar, som gjer at kapitalen ikkje 
får avkastning. Mykje av kapitalen i 
småkraftbransjen kjem frå fond som 

skal dekka framtidige pensjonar til 
folk. Det høver bra for grunneigarar 
som leiger ut vassfalla sin på lang 
sikt med privat heimfall av verket 
etter 40-50-60 år. 

Gje fornybarnæringa føreseielege og 
langsiktige trygge rammevilkår, i 
tillegg til konsesjonar så vil me 

levera mange elektronar til glede for 
norsk industri og private hushald i 
det ganske land i åra som kjem.

Småkraftverket 
 Hammeren frå 1900 
er landets nest eldste 
kraftstasjon i drift. 
Bygger du vasskraft 
må du ha langsiktige, 
trygge rammevilkår. 
Foto: Erik den yngre / 
Wikimedia Commons.

Godt besøkt medlemsmøte i Rosendal
Torsdag 2. november inviterte 
 Småkraftforeninga, i samarbeid med 
Skagerak Energi AS, til medlemsmøte i 
idylliske Rosendal i Hardanger. 

Drøyt 40 sjeler hadde funnet veien til 
 Rosendal Fjordhotel hvor de, etter at 
styreleder i foreninga, Lars Emil Berge 
hadde ønsket velkommen, fikk påfyll 
om dagsaktuelle saker og fagsaker som 
kraftomsetning, opprinnelsesgarantier, 
mulig økt produksjon i eksisterende 
anlegg og 5 vanlige feil i småkraftverk.

Det var en spørrelysten forsamling 
som møtte opp og bidro til en kveld 
som ga faglig påfyll for alle oppmøtte. 

– Med et oppmøte og engasjement 
som dette så er det tydelig at dette er 
et tilbud som våre medlemmer setter 
pris på, sier Øystein Grundt, spesialråd-
giver i Småkraftforeninga.

Takk til foredragsholderne Kjartan Vik 
fra Skagerak energitjenester, Anita 
Alsaker fra Proxima Hydrotech og Rune 
Dyrkolbotn fra Energiteknikk. Interessert og spørrelysten forsamling
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Skagerak Energitjenester tilbyr verdiøkende tjenester for  
industri, næringskunder og småkraftprodusenter med  
avansert energibehov i Norge.

Med et kraftmarked i endring tilbyr Skagerak Energitjenester 
markedstilgang til nye markeder og åpner opp for fremtidens 
muligheter. Vi bidrar med kompetanse, innovasjon og teknologi  
som tilrettelegger for smart energibruk og økt konkurransekraft  
for våre kunder. 

Kontakt oss for mer informasjon
Barbro Årvik 412 98 434
Eric Støle Karlsen 934 46 160

tjenester@skagerakenergi.no
Tlf: 908 96 270  
skagerakenergitjenester.no

Trygg og  
forutsigbar 
kraftomsetning
Uforutsigbar elvekraft gjør at prognoser ikke alltid 
er treffsikre, uansett hvor gode verktøy man har. 

Skagerak Energitjenester tilbyr en verdifull og trygg 
kraftomsetning hvor du ikke trenger å tenke på 
usikkerheten i regulerkraftpris (RK).

Som kunde får du:
• Spotpris på all din produksjon, ingen RK-pris
• Ingen øvre grense på prisforskjell 

eller volum
• Mulighet for prissikring
• Enkel håndtering av opprinnelses- 

garantier, de omsetter vi for deg.
• Alle andre vilkår på konkurranse- 

dyktige betingelser

Vår kompetanse, teknologi og erfaring gjør  
at vi kan håndtere markedssvingningene og  
gi deg en forutsigbar kraftomsetning:
Du sikrer drift av ditt kraftverk  
- vi håndterer resten.
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God jul og godt nytt år
Helsing frå Småkraftforeninga

Muoidejohka kraftverk i Beiarn. Kraftverket er Småkraft AS sitt. Dei står også bak dette julemotivet. Me takkar for lånet av biletet! 
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K AFFEPR ATEN

Som utdannet ingeniør fra vann-
kraft laboratoriet på daværende 
NTH, så har Vedeler vendt tilbake 
til røttene etter at han først hadde 
tjenestegjort i oljenæringen i 30 år 
for så i 5 år å lede Frydenbø 
industrier som leverer maritime 
tjenester til skipsverft, før han i juni 
2019 overtok som daglig leder i 
Småkraft AS.

– Hvor mange kraftverk er det 
selskapet har i porteføljen nå? 
– Vi har 180 flotte kraftverk i Norge, 
i tillegg til 26 under bygging. 
Dessuten har vi 45 kraftverk i 
Sverige, så vi kjeder oss ikke her på 
kontoret i Bergen. 

– Som internasjonal aktør – er det 
noen forskjell mellom landene?
– Den største forskjellen er at i 

Norge har vi fortsatt muligheter til å 
bygge nytt, mens i Sverige ser vi 
store muligheter ved å anvende vår 
effektive driftsmodell til bedre 
utnyttelse av eksisterende kraftverk, 
sier Vedeler, som legger til at det har 
vært overraskende lite voksesmerter 
underveis. 

– Dette har gått forbausende bra, og 
vi har brukt mye tid på effektivi-

Kaffepraten
Småkraftforeninga har vært i vesterled og drukket kaffe med Terje Vedeler, sjefen i Småkraft AS, 
Norges desidert største småkraftaktør. Selskapet har nå så stor produksjon at det snuser på en plass 
blant topp 10 vannkraftprodusenter i Norge. Vedeler rekker å dele mange tanker og meninger om 
småkraften i dette lille intervjuet.

Administrerende direktør i Småkraft AS, Terje Vedeler, ved egen driftssentral.



sering av våre arbeids prosesser, men 
det er klart at dette har vært tøffe tak 
for mange av mine dyktige kollegaer.

– Hvordan tror du næringen vil 
utvikle seg i årene som kommer?  
Er vi ferdig med oppkjøpsbølgen 
eller vil det fortsatt være en 
konsolidering til færre og  
større aktører?
– Dette går i bølger, og med lave 
priser øker oppkjøpsmulighetene, 
men vi må sikre tilgang på nye 
konsesjoner for å sikre jevn vekst. 
Jeg tror konsolideringen i fremtiden 
vil drives mer av behovet for 
effektiv, industrialisert drift som 
favoriserer større profesjonelle 
aktører. Dette gjelder også for 
utvikling av nye prosjekter. Der er 
det hard konkurranse, men jeg 
opplever at vår langsiktighet og 
effektive drift gjør at vi i mange 
tilfelle er en trygg, foretrukket 
partner for nye avtaler

– Småkraft AS scorer veldig høyt 
på sin bærekraftsrapportering. 
Bortsett fra heder og ære og godt 
omdømme, gir det merkbare 
utslag for selskapet?
– Krav fra våre eiere var det som 
satte bærekraft øverst på vår agenda, 

men vi ser nå at denne satsingen 
reduserer risikoen og øker 
effektiviteten i vårt daglige arbeid. 
Det er bærekraftig å ikke gjøre 
samme feilen to ganger.

– Hva mener du er de største 
oppgavene for Småkraftforeninga 
for tiden?
– Slik jeg ser det er Småkraftforeningas 
viktigste bidrag å presentere fakta 
når media og myndigheter kommer 
med enkle, kortsiktige løsninger på 
komplekse utfordringer.

– Til sist, stemmer det at dere skal 
sende inn søknader om en rekke 
nye prosjekter med det første?
– Vi kjører på nå med ferdigstillelse 
av nye konsesjonssøknader og 
regner med å sende inn 23 søknader 
i løpet av 2023. Vi håper 
myndighetene prioriterer 
behandling av disse søknadene slik 
at vi kan bidra til regjeringens mål 
om økt elektrifisering av samfunnet, 
avslutter Vedeler.

Småkraft sitt første egenbygde kraftverk, Bjørgum kraftverk i Valle i Setesdal. Satt i drift i 2004.

Kraftlosen på Småkraftdagane 2024
Det kjem stadig nye kraftverk til som 
brukarar av internkontrollsystemet 
Kraftlosen. Småkraftforeninga har no 
85 registrerte brukarkraftverk. På 
 Småkraftdagane vil det 20. mars bli 
høve til informasjon og demonstrasjon 
av Kraftlosen både for nye og 
 etablerte brukarar som ynsker litt 
repetisjon.

Småkraftforeninga planlegg som 
vanleg både ein kortare, generell 
 presentasjon av systemet og ei samling 

for brukarar og spesielt interesserte 
der ein går meir detaljert inn på bruken 
av systemet. Påmelding til Småkraft-
dagane og kurs-tilboda opnar 8. januar. 

Kraftlosen tilfredsstiller NVE og DSB 
sine krav til småkraftverka om skriftleg 
internkontrollsystem. Kraftlosen gir 
oversyn over lover og forskrifter som 
set krav til drifta av kraftverket, 
 inneheld eit brukarvennleg avviks-
handsamingssystem og har innebygd 
eit fleksibelt lagringssystem for 

 dokumentasjon av eige kraftverks-
anlegg og dei driftsrutinane som er 
etablerte for kraftverket. 

Kontaktperson for Kraftlosen:
Organisasjonsrådgjevar 
Terje Engvik 
tlf. 975 17 111
e-post terje@smakraftforeninga.no
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På Brunstad kan bygdefolk og 
turister lade elbilen rett i 
veggen på kraftverket. 

På dette lokalverket har både styret 
på tre og daglig leder det samme 
etternavnet og da ideen om offentlig 
elbillading kom opp var det ikke nei 
i noens munn. Snart hadde de 
investert 40.000 kroner i to kraftige 
ladebokser. 

– Etter 4 måneders drift, opplever vi 
at det også blir veldig godt mottatt 
av publikum. Vi har til nå levert 50 
ladeøkter til 18 kunder og 1250 
kWh, sier daglig leder Oddbjørn 

Brunstad som også er styremedlem i 
Småkraftforeninga. 

Ladeboksene kan levere opptil 22 
kW effekt og betaling skjer via 
Charge365 akkurat som på andre 
ladestasjoner. Boksene kan selvsagt 
også dimensjoneres for mer strøm, 
men det var dette som passet her. 

– For Brunstad Kraft er ikke 
hensikten så mye øke inntektene, 
som det er å levere en god tjeneste, 
sier Oddbjørn.

Kraftverket er plassert i idylliske 
omgivelser der bygdefolk og turister 
parkerer for å ta en spasertur på 
skogsvegene i området, eller legge i 
veg på en lengre fjelltur.

– Det passer som hånd i hanske at 
kropp og sjel får mosjon i fin natur, 
samtidig som elbilen blir klar til nye 
mil, smiler Oddbjørn.

– Vi tenker tiltaket er med å gi 

– Vi har til nå levert 
50 ladeøkter til 18 
kunder og 1250 KWh, 
 Oddbjørn Brunstad

Kortreist lading lokalt
Mens eierne er på fjelltur kan Teslaen lade batteriet i veggen på Brunstad kraft i Sykkylven. 
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Fakta
Brunstad Kraft er et vannkraftverk i 
Sykkylven kommune i Møre og 
Romsdal. Det er et grunneiereid 
elvekraftverk som utnytter vannet 
i Brunstadelva. 

Nøkkeldata: 
• 6-strålers BREKKE Peltonturbin.
• TES synkron generator.
• Installert maks effekt: 3.730 KW
• Laveste kjørbare effekt: 70 KW
• Netto fallhøyde: 225 meter
• Rørgate: Ø 100 cm, lengde 1753 

meter.
• Slukeevne: 0,04 - 2,0 m3/sek
• Nedbørsfelt: 9 km2. 
• Normal vannføring: 1,1 m3/sek
• Årsproduksjon: 11 - 14 GWh
• Satt i drift: 28. april 2010.

småkraftverkene godt omdømme. 
Rørgate og anlegg er godt tilstelt og 
revegetert, og vi er med på å 
tilrettelegge for bærekraftig bruk av 
naturen. Vi opplyser om at 
samfunnet har gitt oss løyve til å 
bruke litt av elva og vassfallet, og 
folket får kortreist og grønn energi 
tilbake, sier han.

Han mener andre småkraftverk 
absolutt bør vurdere lignende tiltak. 
Og det kan Småkraftforeninga 
skriver under på. 

– Ja, dette er forbilledlig. Dette er en 
billig og god måte å markere 

småkraften som en nyttig aktør i 
lokalmiljøet. I grisgrendte strøk kan 
kanskje det lokale småkraftverket 
bli den eneste lademuligheten som 
finnes, sier daglig leder Knut Olav 
Tveit.

Se også leder side to. 

FSE-kurs som  
fyrste post på 
 programmet på 
 Småkraftdagane

Med endra opplegg for fyrste 
dagen av Småkraftdagane neste år 
får vi tilbod om elsikkerheits-
opplæring som fyrste post på 
 programmet. Det vert kurs på 
hotellet i Bergen 09.30. Dermed får 
deltakarane høve til å vere med på 
bussen som går til fagseminaret på 
verkstaden til Karsten Moholt AS på 
Askøy kl. 12.30. Etter denne 
 synfaringa vert det fellessekvens på 
hotellet. Påmelding til FSE-kurset 
skjer som ein del av vanleg 
 påmelding til Småkraftdagane, som 
opnar 8. januar 2024.

Hausten 2024 er det så tid for den 
omfattande kursrunden som 
 Småkraftforeninga gjennomfører 
kvart tredje år. I september og 
oktober vil det bli tilbod om lokale/ 
regionale FSE-kurs kring om i landet. 
I hovudsak vil vi køyre kursa på dei 
same plassane som sist i 2021. Men 
kom gjerne med nye innspel til 
plassar for lokale kurs om det er 
ynskje om endringar. 

Kontaktperson for FSE- 
opplæringa er:
Organisasjonsrådgjevar Terje Engvik, 
e-post: terje@smakraftforeninga.no
tlf. 975 17 111

Småkraftforeninga sin nye instruktør Arne 
Mila frå Armicon held kurset på Småkraft-
dagane 18. mars 2024. 
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Småkraft topper for fjerde 
gang

  - Småkraft handler om å skape langsiktige 
verdier, på lag med klimaet, naturen og lokal-
miljøet, sier Terje Vedeler i Småkraft

GRESB rangerer 
globalt
Global Real Estate Sustainability 
Benchmark (GRESB) gjennomfører 
hvert år en stor analyse av ulike sel-
skapers arbeid med bærekraft og 
virksomhetsstyring. 

Gjennomgangen tar utgangspunkt i 
faktorer som er vesentlige for inves-
torer og bygger på internasjonale 
standarder innen ESG-måling og 
-rapportering. Over 680 infrastruk-
turselskaper verden over er evaluert 
og rangert, hvorav 29 norske. 
 
De andre norske fornybarprodusen-
tene i GRESB-undersøkelsen er 
Midtfjellet Vindkraft, Nordic Power 
og Tinfos. I tillegg er energiselska-
pene Akershus Energi Varme, 
 Hafslund Oslo Celsio, Nydalen 
Energi, Oslofjorden Varme og 
SAREN Energi med. Flere norske 
fondsforvaltere og eiendoms-
selskaper er også dekket av andre 
deler av GRESB-rangeringen

Småkraft er nok en gang 
bransjeleder i GRESBs årlige 
gjennomgang av selskapers 
ESG-arbeid og -rapportering. 

 
Med 5 av 5 stjerner, og enestående 
98 poeng av 100 mulige, scorer 
Småkraft best av alle sammenlign-
bare vannkraft produsenter 
internasjonalt og blant de øverste ti 
prosentene av alle infrastruktur-
selskaper totalt.  

– Småkraft handler om å skape 
langsiktige verdier, på lag med 
klimaet, naturen og lokalmiljøet. Vi 
satte tidlig mål om å bli «best i 
klassen» på bærekraft og har jobbet 
systematisk med å inkludere hensyn 
til klima, miljø og sosiale hensyn i 
alt vi gjør. Lista legges stadig høyere, 
og vi får stadig flere krav og 
forventninger. Derfor er det ekstra 
gledelig å se at vi lykkes med å 
levere på et toppnivå år etter år, sier 
Terje Vedeler, administrerende 
direktør i Småkraft AS.  

Småkraft har 225 små vannkraft-
verk over hele Norge og Sverige som 
skaper fornybar energi på lag med 
naturen og lokalsamfunnene. I 
Norge samarbeider selskapet med 
over 900 lokale grunneiere, som eier 
elvene. Småkrafts samarbeidsmodell 
ga grunneierne direkte utbetalinger 
på over 180 millioner kroner i 2022. 
Samlede direkte ringvirkninger i 
norske kommuner var på 754 
millioner kroner.  

– Å produsere fornybar energi er et 
viktig samfunnsoppdrag. Det må vi 
løse på lag med naturen og 

lokalmiljøet. Vi vil hele tiden 
strekke oss for å finne mer 
bærekraftige løsninger, men også å 
rapportere mest mulig åpent om 
hvordan vi jobber og resultatene av 
det vi gjør. Det mest gledelige med 
årets pris er å se at nivået i hele 
bransjen er hevet betraktelig. Vi skal 
fortsette å vise vei, sier Vedeler.  

Vannkraft er den formen for 
energiproduksjon med lavest 
klimagassutslipp over hele 
kraftverkets levetid, sammenliknet 
med de fleste andre former for 
kraftproduksjon. Småkraft har de 
siste årene styrket arbeidet med å 
redusere naturinngrep og beskytte 
biologisk mangfold, med tiltak for 
vern av fisk og tilbakeføring av 
natur etter utbygging.  

Bærekraft blir stadig viktigere for 
investorer. Flere selskaper verden 
over setter mål om netto nullutslipp 
innen 2050, men bærekraft omfatter 
langt mer enn klimagassutslipp. Nye 

krav til bærekraftrapportering vil 
gjøre det enklere for investorer og 
interessenter å sammenlikne og 
følge opp selskapers arbeid innen 
klima, miljø og sosiale forhold. 
Småkraft AS har deltatt i GRESBs 
kåring siden 2017, og har allerede fra 
2018 levert langt over bransje-
gjennomsnittet. Selv med økte krav 
og et stadig høyere nivå blant 
selskapene generelt, har Småkraft 
toppet listen over vannkrafts-
produsenter siden 2020.
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Med Volt Power Analytics har 
det sterke kraftmiljøet i 
Arendal fått en spennende 
forgrening. Sentralt står unge 
og lovende kraftanalytiker 
Katinka Bogaard og 
kjendisanalytiker Olav Botnen. 
 
Olav har i en årrekke vært fast 
inventar på Småkraftdagane med 
sine grundige markedsanalyser.  
Han peker på at med økt volatilitet 
grunnet gasskrisen i Europa og en 
eksplosiv vekst i fornybar kapasitet 
på Kontinentet, har kompleksiteten i 
kraftmarkedet fulgt etter.  

– En bieffekt av de store 
investeringene i vind- og solkraft i 
områder som er koblet sammen 
med nordiske land er at modellene 
må gjenspeile virkeligheten best 
mulig. Disse nye utfordringene i 
kraftmarkedene betyr at 
produsenter som opererer i Norden, 
må være oppdatert på den nyeste 
markedsinnsikten, for eksempel 
prisprognoser på timebasis, sier han 
og legger til:  

– For å imøtekomme behovet bruker 
Volt Power Analytics den nyeste 
versjonen av SINTEF’s 
Samkjøringsmodell for å simulere 
driften av det vannkraftdominerte 
nordiske kraftmarkedet i samspill 
med det kontinentale kraftmarkedet 

med tidvis mye fornybarproduksjon 
på timesoppløsning. Dermed kan 
prisvolatiliteten som følger med den 
sterke satsningen på vindkraft og 
solkraft i våre naboland bli hensyntatt 
på en realistisk måte, sier han.  

Volt Power Analytics startet sin 
reise i mars i år, med et mål om å 
tilby aktører i kraftsektoren «den 
beste innsikten i hvordan 
kraftmarkedet vil utvikle seg time 
for time frem til 2050». Selskapet 
fokuserer på å kombinere teamets 
markedskunnskap med omfattende 
detaljmodellering som viser 
utviklingen i kraftmarkedet basert 
på 30 ulike værscenarioer, time for 
time frem til 2050.  

– Det som er unikt med selskapets 
modellverktøy er at det er velegnet 
til å beregne hvilke forventede 
kraftpriser som produksjon fra 
vannkraft, vindkraft og solkraft kan 
oppnå i simulert drift på en mer 
troverdig måte enn tidligere 
modeller basert på grovere 
tidsoppløsning, sier Olav Botnen. 

Selskapet ble grunnlagt av Katinka 
Bogaard, Olav Johan Botnen og 
Børge Bogaard. Botnen og Katinka 
Bogaard har flere års fartstid 
hovedsakelig som kraftanalytikere i 
Wattsight/Volue Insight. Børge 
Bogaard har faglig bakgrunn 
innenfor gründer-virksomhet både i 
Norge og internasjonalt. Per i dag 
har selskapet 7 ansatte, hvorav 5 er 
kraftmarkedsanalytikere, og har 
store vekstplaner for det kommende 
året. Volt har noen av de ledende 
kraftmarkedsekspertene i Europa 
med seg på laget.  

– Vi spesialiserer oss på 
standardiserte forward- og 
langtidsanalyser for Norden og 
Nord-Europa, i tillegg til å tilby 
skreddersydd analysearbeid til 
kunder som for eksempel å gi 
potensielle investorer i småkraft 
innsikt i investeringen som vurderes 
opp mot det overordnede bildet i 
kraftmarkedet, sier Botnen. 

Volt priser time for time i 50 år

Om været er vått eller tørt betyr det mye når 
kraftanalytiker Olav Botnen nå går for times-
oppløsning i de lange prisbanene.



NR . 4 |  2023 15

Olav Botnen

Deler av staben i Volt Power Analytics samlet på kontoret i Arendal. 
Bak fra venstre til høyre: Børge Bogaard, Olav Botnen
Foran fra venstre til høyre: William Bjønness, Katinka Bogaard, Odd Gunnar Jakobsen
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Styret og administrasjonen i Småkraftforeninga besøkte for nokre 
veker sidan vasskraftprodusenten Sunnhordland Kraftlag (SKL) og 
hydrogenprodusenten Hydrogen Solutions (HYDS), begge med 
kontor på Stord. 

Første del av besøket var hos SKL. 
Dette er ein tradisjonsrik vasskraft-
produsent, med både små og store 
anlegg i porteføljen. Administrerande 
direktør i SKL, John Martin Mjånes, 
ga deltakarane ein fin og god 

gjennomgang av selskapet, kva dei 
hadde av utfordringar, og kva for 
planar de har i tida framover.

– Det er svært nyttig å få slike 
orienteringar frå dyktige selskap om 

kva som går føre seg i bransjen og 
kva for utfordringar dei støyter på, 
seiar styreleiar i Småkraftforeninga, 
Lars Emil Berge, som sjølv er frå 
Sunnhordland og kjenner SKL godt.

Etter møtet med SKL bar det vidare 
til Liquiline/HYDS, der føremålet 
var ei omvising på hydrogenanlegget 
som vart opna tidlegare i år i 
tilknyting til Sustainable Energy sitt 
testsenter. Det vart eit interessant og 

Småkraftforeninga på studietur
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Daglig leder i 
 Liquiline, Knut 
Førland, viste fram 
 test- og produksjons-
anlegget for 
 hydrogen på Stord.

svært lærerikt besøk, og ekstra 
spanande var det å få sjå eit fullskala 
hydrogenanlegg i drift. Fram til no 
har det vore mest PowerPoint-
presentasjonar, og lite konkrete 
prosjekt å visa fram. Sånn sett er 
anlegget på Stord ein stor milepåle 
innanfor produksjon av grønt 
hydrogen i Norge. 

Som Småkraftnytt tidlegare har 
skrive om, har det hittil vore 
utfordrande å finna utstyr for 
produksjon av hydrogen ved 
småkraftverk. Liquiline som no er 
ein del av HYDS, har dei siste åra 
saman med danske Green Hydrogen 
Systems jobba med dette. Deira 
skalerbare anlegg, lik det som er sett i 
produksjon på Stord, mogleggjer også 
realisering av småkraftprosjekt med 
innestengt kraft. Sistnemnte er noko 
Småkraftforeninga har sett søkjelys 
på dei siste åra, og fleire prosjekt har 
vore omtalt i Småkraftnytt.

Hydrogenanlegget på Stord er det 
første av sitt slag i Norge, og er eigd 
av HYDS og Greenstat. Eit 
tilsvarande anlegg er under 
installasjon i Egersund i samarbeid 
med mellom anna Dalane Energi. 

Med bakgrunn i ovannemnte var 
det svært spanande å koma til Stord 
for å sjå eit fullskala hydrogenanlegg 
i drift. Det er snakk om eit 1 MW 
anlegg som produserer i underkant 
av 400 kg grønt hydrogen pr. dag. 
Storleiken og skalerbarheita på 
anlegget gjer det svært eigna inn 
mot ulike småkraftprosjekt. Ekstra 
interessant var det å få ei omvising i 
testsenteret til Sustainable Energy 
for å sjå korleis ein nyttar 
hydrogenet som blir produsert, 
mellom anna på framtidas nye 
nullutslepps båtmotorar.

Desentralisert lokalprodusert 
hydrogen nær sluttbrukarane har 
mange føremoner, og den største er 
at ein eliminerer behovet for kostbar 
transport. 

Styret og administrasjon (minus dagleg leder Knut Olav Tveit) på besøk hos SKL som her flankerer 
Småkraftforeninga med adm dir. Mjånes ytst til venstre, avdelingsleiar forretningsutvikling, Kjetil 
Harestad ved si side og Hege Økland ytst til høgre.
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– Liquiline/HYDS vil framover 
spissa satsinga inn mot 
småkraftsegmentet, og med to 
kraftselskap på eigarsida har vi dei 
beste føresetnader for å lukkast, 
seier dagleg leiar Knut Førland i 
Liquiline. Hydrogenet som blir 
produsert skal mellom anna nyttast 
på ferjer og hurtigbåtar langs vår 
langstrakte kyst, samt i industrien 
og på anleggsmaskinar. Som ein del 
av konseptet vil vi også tilby 
integrerte løysningar for å utnytta 
oksygenet ein får med på kjøpet ved 

produksjon av hydrogen. For kvart 
kilo hydrogen som blir produsert, 
får ein nemleg 8 kg oksygen. Dette 
er eit ettertrakta produkt, mellom 
anna innanfor fiskeoppdrett/ 
smoltproduksjon. I tillegg ligg det 
også eit potensiale i å utnytta 
restvarmen frå elektrolyseprosessen.

Småkraftforeninga ønskjer den nye 
satsinga til Liquiline/HYDS 
velkommen, og vonar at det første 
prosjektet inn mot småkraftbransjen 
snart blir realisert. 

– Småskala fokus har vært 
mangelvare i hydrogendiskusjonen, 
så det Liquiline og HYDS arbeider 
med er veldig interessant, seier 
dagleg leiar Knut Olav Tveit i 
Småkraftforeninga. Ved å vera først 
ute med å realisera anlegg, viser dei 
også veg i den norske hydrogen-
satsinga. Norge treng mykje 
fornybar energi i åra frametter, og 
det å få bygd ut småkraftverk med 
innestengt kraft gjennom hydrogen, 
er ein del av løysinga.

Småkraftaktørene leverer mange nye  kilowatt-timer
Aktørene trosser både høyere renter og lavere kraftpriser og bygger i vei. Ved utgangen av 
tredje kvartal er det 52 kraftverk under bygging, det høyeste tallet på lang tid.

I en god stund nå så har antall 
kraftverk under bygging ligget 
stabilt på rundt 40 prosjekter. For 
tredje kvartal så gjør dette tallet et 
solid og gledelig byks. Ved 
utgangen av september var det 
ifølge NVEs publiserte kvartals-
rapport 52 kraftverk under 
bygging, tilsvarende 204 MW 
effekt og en beregnet års produksjon 
på 634 GWh. Til sammenligning 
var det 44 kraftverk under bygging 
ved utgangen av 2. kvartal. Det er 
også verdt å nevne at det er satt i 
drift 2 nye kraftverk i denne 
perioden, tilsvarende ca. 30 GWh i 
årsproduksjon. 

Nedturen ved å lese rapporten 
ligger i tabell A som viser endelig 
konsesjon/fritak. Her er det gitt 4 
tillatelser som i alt vil gi 1 GWh. 
Disse sakene er konsesjonsfritak 
for mini-/mikrokraftverk og det er 
alltid usikkert hvor mange av disse 
små prosjektene som blir realisert. 

Det er med andre ord gått nok et 
kvartal siden NVE sist ga 
konsesjon til et småkraftverk. Det 
er for øvrig heller ikke gitt noen 
avslag dette kvartalet, da det går 
trått for tiden på Majorstua. Sist 
gang NVE ga tillatelse til et 

småkraftverk var i juni 2022, og før 
det må vil tilbake til desember i 
2019. 

Det er fortsatt noen småkraft-
konsesjoner igjen å bygge, men 
tallet synker jevnt og trutt. I 
øyeblikket er det 155 ubrukte 
konsesjoner, og bare siden 
kvartalsrapporten ble publisert er 
det startet bygging av 5 nye anlegg.

– Når vi vet at mange av de 
anleggene som foreløpig ikke er 
bygget sliter med manglende nett-
tilgang, så er det bekymringsfullt 
at det over lang tid ikke kommer 
nye konsesjoner fra NVE, sier 
daglig leder i Småkraftforeninga, 
Knut Olav Tveit. Vi håper dette vil 
snu snart, og krysser fingre for at 
årets budsjettforslag med en 
betydelig styrking av NVEs 
konsesjons behandlingskapasitet vil 
gi merkbare utslag neste år, legger 
han til.

Inntaket til Fossåa kraftverk i Sør-Fron som 
snart er klart for ordinær idriftsettelse. 
Foto: Småkraft AS



NR . 4 |  2023 19


Reliability beyond tomorrow.

Troyer tilbyr vannkraftturbiner og vannkraftanlegg av meget høy kvalitet. Gjennom 
generasjoner har våre skreddersydde løsninger hjulpet våre kunder med å opti-
malisere energiproduksjon fra vannkraftanlegg på en trygg, effektiv, miljøvennlig 
og bærekraftig måte. Tel. +39 0472 765 195      troyer.it    
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Elsertifikatordningen går mot null 
mens Opprinnelsesgarantiene (OG) 
etablerer seg som svært verdifulle. 
Småkraftnytt ba fornybarveteranen 
John Ravlo i Ecohz forklare hva som 
skjer. (Se også faktaramme om 
elsertifikater).

– Uten elsertifikater er det salg av 
kraft og opprinnelsesgarantier som 
dokumenterer fornybar energi som 
gir inntektene til kraftverket. 
Opprinnelsesgarantiene fra et 
kraftverk sikrer forbruker retten til 
å rapportere forbruket som fornybar 
energi. Denne verdien kan øke om 
man dekker spesielle behov hos 
forbrukere, sier Ravlo og legger til at 
med riktig fokus kan det være mulig 
å verdiøke de allerede verdifulle 
OG’ene.

Prisene på opprinnelsesgarantier er 
variable over tid, men akkurat som 
prisen på energi og elsertifikater kan 
låses for lengre perioder, kan prisen 
på opprinnelsesgarantier låses. 
Kurven viser prisutviklingen for 

Slik får du mer ut av Opprinnelsesgarantiene

– En rekke kraftverk 
har meldt seg ut av 
elsertifikatordningen 
de siste to årene 
siden det øker 
verdien av 
 opprinnelsesgarantier 
mer enn inntektene 
fra  elsertifikater, sier 
John Ravlo i Ecohz. 

Opprinnelsesgarantiene blir mer verdt om du dropper elsertfikatene. Men det finnes også andre 
måter å verdiøke de allerede verdifulle garantiene på.

vannkraftgarantier uten ekstra 
tilleggsverdier fra produksjon i 2023 
og 2024.

– Ecohz arbeider med 
bedriftskunder og kraftleverandører 
over hele verden. Vår erfaring er at 
merverdier kan hentes ut ved salg av 
kraft til bedriftsmarkedet. Den 
enkleste løsningen er salg av 
opprinnelsesgarantier, sier han. 

Ravlo ser følgende trender for 
bedrifters etterspørsel etter fornybar 
energi:

• Strengere krav til 
bærekraftsrapportering gir økt 
etterspørsel etter energi uten 
utslipp av klimagasser. Bruk av 
fornybar energi reduserer 
klimarisiko og tiltrekker seg 
investorer/kapital.

• Lavt karbonavtrykk for varer og 
tjenester kan gi et 
konkurransefortrinn i form av 
økt kundelojalitet og styrket verdi 
av merkevarer.

• En fremtidsrettet energiløsning 
basert på fornybar energi kan gi 
en mer attraktiv arbeidsgiver.

• Bruk av fornybar energi kan 
bedre bedriftens profil. Alle liker 
å ha en god nabo.

• Kjøp av fornybar energi fra en 
kraftleverandør kombineres med 
egen kraftproduksjon (on-site / 
near on-site) og kjøp av kraft 
direkte fra en produsent (PPA). 

UKEPRIS OPPRINNELSESGARANTIER PRODUKSJON 2023 
(BLÅ) OG 2024 (GUL), EUROCENT/MWH
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• Sluttkundene vil ha langsiktige 
kraftavtaler fra fornybar energi 
som stabiliserer betalingen over 
tid. Det kan redusere prisrisiko 
både for kraftprodusenten og 
sluttforbrukeren. 

 
John Ravlo peker på at 
etterspørselen gir en rekke 
forretningsmuligheter for 
kraftverket og opprinnelsen. 

– Merverdier knyttet til kraftverket 
dokumenteres og selges som 
opprinnelsesgarantier. Merverdier 
som oppstår ved dekning av 
spesielle behov hos forbruker kan 
dokumenteres som 
tilleggsinformasjon som følger med 
opprinnelsesgarantiene, sier han.

For virkelig å kunne ta ut 
merverdier er det flere kraftverk 
som har meldt seg ut av elsert-
ordningen. Dette fordi statsstøtte 
begrenser verdien på OG’ene. Ravlo 
nevner flere eksempler på måter å 
knytte merverdier til en 
opprinnelsesgaranti på:

Slik gikk det med 
elsertfikatene
Elsertifikatordningen ble innført i 
Norge 1.1.2012 for å nå et felles mål 
med Sverige om utbygging av 28,4 
TWh ny fornybar kraftproduksjon 
innen utgangen av 2020. Sverige 
hadde i tillegg et mål om ytterligere 
18 TWh innen 2030. I ettertid viste 
det seg at det totalt ble bygget ut 
57 TWh. John Ravlo i Ecohz 
 oppsummerer:
• Pristopp for norske elsertifikater 

var i 2012 med 200 NOK/MWh.
• Produsentene hadde veldig liten 

interesse for langsiktig, opptil 15 
år, prissikring av elsertifikatene.

• Så sent som i desember 2018 var 
det mulig å prissikre fremtidige 
elsertifikater til 160 NOK/MWh.

• Utbyggingsmålet ble nådd i 2019, 
mens elsertifikater ble tildelt nye 
kraftverk ut 2021.

• Prisen er i dag 0,30 NOK/MWh 
og gir knapt dekning av 
 håndteringskostnadene. 

• En rekke kraftverk har meldt seg 
ut av elsertifikatordningen de 
siste to årene siden det øker 
verdien av opprinnelsesgarantier 
mer enn inntektene fra elsertifi-
kater.  

Tall fra NVEs vannkraftdatabase for 
perioden hvor nye kraftverk fikk 
elsertifikater (fra 1.1.2012 til 
31.12.2021):
• Det ble satt i gang drift ved 400 

nye vannkraftverk med samlet 
årsproduksjon på 8,7 TWh.

• Småkraftverk (mindre enn 10 MW) 
utgjorde 379 kraftverk og 4,2 
TWh av de nye kraftverkene.

• Det ble i snitt åpnet litt mer enn 
3 småkraftverk pr måned med 
rett til elsertifikater.

• Etter 31.12.2021 har antallet blitt 
mer enn halvert.

Om Ecohz
Fornybarselskapet Ecohz har i over 
20 år arbeidet med løsninger for 
kraftprodusenter og sluttkunder 
som enten produserer eller bruker 
fornybar energi. Selskapet er i 
 aktivitet globalt og har 36 ansatte 
med kontorer i Oslo, New York  
og Genève.

De siste årene har Ecohz utvidet 
virksomheten til å inkludere 
 fornybar gass, utslippskvoter, 
 digitale plattformer for administra-
sjon og handel samt rådgiving til 
bedrifter som vil redusere sine 
netto klimagassutslipp til 0.

John Ravlo var med på å stifte i 
Ecohz i 2002. Han har ellers erfaring 
fra internasjonal krafthandel i Euro-
kraft Norge AS og markedsføring av 
finansielle løsninger i DnB Bank ASA.

• Strøm fra vann- vind-, bio- eller 
solkraft, mange ønsker fornybar 
energi fra spesiell teknologi. 
Vann- og vindkraft er attraktivt 
og gir høyere pris enn biokraft. 
Prisforskjell ca. 2 kr/MWh. 

• Alder på kraftverk. Mange vil 
bidra til mer fornybar energi ved 
å dekke sitt kraftforbruk fra nye 
kraftverk. De første 6 årene kan 
det oppnås en merverdi på 7-10 
kr/MWh.

• Kraftverk uten finansielle 
støtteordninger som elsertifikater 
eller investeringstilskudd kan 
oppnå høyere verdi, noe som er 
spesielt viktig for å oppnå ekstra 
verdi for nye kraftverk.

• Lokal produksjon, noen kunder 
betaler litt ekstra for kortreist 
strøm.

• Elvekraft, miljømerket 
kraftproduksjon, langsiktig 
kraftavtale (PPA), småkraftverk 
eller andre egenskaper, det finnes 
en rekke muligheter for at et 
kraftverk og en kraftavtale kan gi 
tilleggsverdier utover verdien av 
selve energien.

 
Energi er en standard råvare hvor 
lite annet enn pris avgjør verdien. 
Da krever det litt ekstra å selge 
merverdier. 

– Når man selger et tilleggs-
produkt, opprinnelsesgarantier med 
tilhørende verdier, blir 
markedsføringen mer utfordrende 
og prisene vil variere fra kraftverk 
til kraftverk avhengig av egenskaper 
ved kraftverket og verdier som 
inkluderes i markedsføringen. Dette 
må gjøres riktig for at sluttkunde 
skal betale for verdier og ikke for 
ekstra kostnader, sier Ravlo.
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MEDLEMSADVOK ATEN

KOMMENTAR 
Øyvind Kraft (th) er medlemsadvokat i 
Småkraftforeninga. Her skriver han 
sammen med Gunnar Nerdum Aagaard. 

Av advokatene Øyvind Kraft og 
Gunnar Nerdrum Aagaard 
Wahl-Larsen Advokatfirma AS

Småkraftbransjen har i dag 
betydelig velvilje i det politiske 
miljøet. Det skyldes i stor 
utstrekning at fallene eies av lokale 
grunneiere som leier dem ut for en 
bestemt periode, for deretter å falle 
tilbake til gårdene. På denne måten 
får landbrukseiendommene jevnlige 
leieinntekter, som bidrar til å styrke 
gårdenes inntekter og lokal bosetting. 

Risiko for skatt
Hvis fallene derimot selges, slik at 
utbyggingsselskapet eier både 
kraftverket og fallene, er det 
imidlertid fare for at denne velviljen 
blir redusert eller faller bort. I så fall 
risikerer bransjen tøffere 
rammevilkår, f.eks. at det innføres 
grunnrenteskatt også for kraftverk 
under 10 MVA. Begrunnelsen for 
grunnrenteskatt er at vannkraft ofte 
kan gi avkastning utover det som er 
normalt, fordi produksjonen er 
basert på utnyttelse av natur-
ressurser som tilhører fellesskapet. 
Gjennom grunnrenteskatten føres 
en del av avkastningen tilbake til 
fellesskapet. Men når 
fallrettighetene eies av lokale 

grunneiere passer ikke denne 
begrunnelsen. Da er det ikke noen 
felles ressurser som utnyttes, men 
grunneiernes egne eiendommer, på 
lik linje med skogen eller innmarka. 
Dette i motsetning til f.eks. havbruk 
hvor oppdrettsnæringen utnytter 
felles sjøområder, eller oljenæringen 
hvor det tas opp ressurser fra 
havbunnen. Derfor er det viktig at 
fallrettigheter også i fremtiden eies 
av lokale grunneiere.

Grunnrenteinntekten skattlegges 
med en formell skattesats på 57,7%, 
og effektiv grunnrenteskatt er 45%. 
Det sier seg selv at en slik skatt ville 
fått stor betydning for kraftverkets 
overskudd, og dermed også for hvor 
mye selskapet er villig til å betale i 
falleie. Både selskapene og 
grunneierne bør derfor innrette seg 
slik at fallrettighetene fortsatt blir 
eid av grunneierne.

Alle falleieavtaler har bestemmelser 
om avtalens lengde, og hva som skal 
skje når leietiden er ute. Men her er 
det mange varianter. Noen avtaler 
sier at leieforholdet automatisk 
opphører når avtaletiden er ute, og 
at anleggene samtidig tilfaller 
grunneierne gratis, eller til en 
nærmere angitt verdi. Begge parter 

vil da stå fritt til eventuelt å inngå en 
ny leieavtale for en ny periode. Slike 
avtaler er fornuftige og enkle å 
forholde seg til, og anbefales. De 
synliggjør også at det er grunneieren 
som har styringen på utnyttelsen av 
eiendommens ressurser.

Skal ta slutt
Noen avtaler gir imidlertid leietaker 
rett til en forlenget avtale for en ny 
leieperiode. I disse avtalene står det 
gjerne at falleien skal justeres basert 
på markedsmessige vilkår for den 
nye perioden. Slike avtaler er 
problematiske, fordi de gir leietaker 
en ubetinget rett til å leie fallene 
videre, og den samlede leieperioden 
kan bli mye lenger enn den som 
opprinnelig var avtalt, og kanskje 
tilnærmet evigvarende. 
Grunneierne blir da i realiteten 
fratatt muligheten til å disponere 
over eiendommene sine over en 
uforholdsmessig lang periode. 
Riktignok skal den nye falleien 
baseres på «markedsmessige vilkår», 
men hva som er markedsmessige 
vilkår er høyst uklart og kan skape 
tvister. Og hva skal gjelde dersom 
partene ikke blir enige? Det står det 
ofte ikke noe om. Dette vil være en 
interessetvist, og ikke en rettstvist 
som domstolene kan behandle. En 
eventuell forlengelse vil for øvrig 
sannsynligvis være 
konsesjonspliktig etter 
konsesjonsloven, slik at man er 
avhengig av tillatelse fra kommunen 
for en ny leieperiode.

Lokalt eierskap: Fallgruber i aksjonær- og falleieavtaler

I småkraften er vi enige om at det langsiktige eierskapet til 
vannfall og kraftverk skal ligge lokalt. Men av til kan avtaler om 
aksjeeierskap og leie av vannfall for å sikre nettopp dette virke 
mot sin hensikt. 
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Avtaler som ikke inneholder et klart 
sluttidspunkt for leieperioden 
anbefales derfor ikke. Det kan 
gjerne stå at leietaker har rett til å 
forhandle med grunneierne om en 
ny avtale. Men det bør alltid også 
fremgå at dersom partene ikke blir 
enige faller avtalen bort.

Rett til fjerning
Det bør også tas inn bestemmelse 
som gir grunneierne rett til å kreve 
anleggene fjernet, og eiendommen 
ryddet, dersom de ikke vil overta 
anleggene. Etter f.eks. 60 år kan 
anleggene være så umoderne eller 
nedslitte at de uansett må skiftes ut. 
Da blir det bare økonomisk 
belastning å overta anleggene og få 
rivekostnadene. Og hvem vet – 
kanskje vannkraft er avleggs om 60 
år, men det får vi inderlig håpe at 
det ikke er. 

Når falleierne også eier aksjer i 
kraftselskapet skaper det få 
problemer, så lenge aksjene er fritt 
omsettelige. Av og til har imidlertid 
selskapet vedtekter, eller det er 
inngått aksjonæravtale, som sier at 
aksjer bare kan eies av personer som 
også er falleiere. Dette kan skape en 

innelåsningsvirkning, fordi 
grunneierne ikke får mulighet til å 
selge aksjer til en pris som 
gjenspeiler de underliggende 
verdiene i kraftverket.

Verdier kan forvitre
Hvis ikke noe annet fremgår av 
vedtektene kan disse endres av 
generalforsamlingen med 2/3 
flertall. En aksjonæravtale kan 
imidlertid bare endres hvis alle 
avtalepartene er enige, hvis ikke noe 
annet fremgår av avtalen selv. Slike 
bestemmelser kunne være fornuftige 
ut fra forholdene da selskapet ble 
stiftet; man ønsket å holde verdiene 
innen bygda. Men de kan skape 
store problemer i ettertid, særlig ved 
generasjonsskiftet når arvelateren 
ønsker å fordele aksjer også blant 
barn som ikke skal overta gården, 
eller hvor en aksjonær ønsker å selge 
aksjer for å få penger til et eller 
annet formål, f.eks. nytt sauefjøs. 

Dessuten vil salgsverdien for aksjene 
kunne bli redusert vesentlig når 
aksjene bare kan selges til en 
begrenset krets. Man blir da avhengig 
av betalingsvilligheten til de få som 
ønsker å kjøpe aksjene og risikerer 

samtidig at alle aksjene til slutt 
samles på en hånd i bygda. Man må 
derfor tenke seg særdeles godt om 
før det etableres slike omsetnings-
begrensninger. For omsetnings-
begrensninger i vedtektene eller i 
aksjonæravtaler gjelder for øvrig 
avtalelovens § 36, som sier at en 
avtale kan settes til side eller endres 
av domstolene dersom det ville virke 
urimelig å gjøre den gjeldende. En 
innelåsing som nevnt vil altså kunne 
oppheves av retten hvis den har blitt 
urimelig, noe som kan være tilfelle 
hvis en aksjonær ikke får solgt 
aksjene sine til en pris som 
gjenspeiler de underliggende 
verdiene. Hvis man ønsker at de 
øvrige aksjonærene skal ha mulighet 
til å overta aksjer som selges kan 
dette ordnes ved forkjøpsrett, men 
da til aksjenes virkelige verdi 
(markedspris). 

Oppsummert mener vi at en 
falleieavtale med hjemfall til laveste 
av skattemessig og regnskapsmessig 
verdi er det tryggeste for grunn-
eierne. En i praksis evigvarende 
avtale i kombinasjon med tydelige 
innelåsningseffekter gjennom 
forkjøpsrett til aksjer er et eksempel 
på det motsatte.

Klart for dagane 2024
Dagane går av stabelen 18. – 20. mars på Quality Edvard 
Grieg Hotel i Bergen.

Nytt av året er  fagseminar første dagen på verkstedet til 
Karsten Moholt AS på Askøy hvor fokus ligger på vedlike-
hold av generatorer. Det blir faglige innlegg og mulighet til å 
se skadede generatorer innvendig for å få en dypere forstå-
else av problematikken. Videre blir det en gjennomgang av 
situasjonen når det gjelder forsikringsskader. 

Mandag ettermiddag / tidlig kveld blir det en oppsumme-
ring av småkraft året 2023 med tanker om hva som vil 
skje fremover. Også dette er et nytt konsept som foreninga 
ser frem til å presentere senere.  Ellers blir det som vanlig 
politikerdebatt og andre faglige innslag de to neste dagene.

Tar du turen til Bergen for Småkraftdagane 2024? Her ser vi davæ-
rende statssekretær Liv Lønnum kjører hydrogenbil - en Hyundai 
Nexo - på dagane for noen år siden. I  passasjersetet sitter stortingsre-
presentant Terje Halleland fra Frp. Bak: Styreleder Lars Emil Berge (tv) i 
Småkraftforeninga og Steinar Pettersen i OED.
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Hywer vertskap for småkraftmøte i Sunnfjord
Etter lengre tids planlegging før og under koronaen fekk endeleg  Småkraftforeninga realisert planane om eit ope små-
kraftmøte hos Hywer AS i Dale. Dagleg leiar Knut Olav Tveit hadde tatt turen over fjellet for å  orientere dei ca. 40 fram-
møtte om siste nytt frå Småkraftforeninga. 

Deltakarane var både medlemmer i 
Småkraftforeninga, andre lokale små-
kraftinteresserte og representantar for 
småkraftbransjen. I tillegg til oriente-
ringa frå Småkraftforeninga var det 
innslag frå samarbeidspartnarane 
Hywer AS og Sparebanken Sogn og 
Fjordane. Tema gjekk på historikk og 
utvikling i Hywer AS, råd og vink om 
effektiv førebygging og problemløysing 
i småkraftverket, renteutvikling og 
plassering av midlar. 

Link til presentasjonane frå møtet var 
lagt ut på nettsida til Småkraft-
foreninga den 15. november. 

Dagleg leiar Knut Olav Tveit i Småkraftforeninga orienterte dei frammøtte om aktuelle saker 
i foreininga og næringa.

Statsbudsjettet: Foreninga på Stortinget
Høyprisbidrag og saksbehandlingskapasitet i NVE var i fokus da Småkraftforeninga i høst deltok 
på stortingshøringene for Statsbudsjettet 2024.

Foreninga var med på høringer i  
  Energi- og miljøkomiteen og  
Finans komiteen. Foreninga støtter at 
man også i år bevilger mer penger til 
 konsesjonsmyndigheten, men ber om 
at også småkraft skal omfattes av 
denne satsningen. For øyeblikket er 
det tilnærmet full stopp i saks-
behandlingen av nye småkraftsøknader. 

– Dette er uheldig siden småkraft-
potensialet på 8TWh lar seg realisere i 
de kritiske årene frem til 2030. 
 Småkraften bygger tilnærmet konflikt-
fritt og naturressursen er eid lokalt. I 
tillegg er vi, ifølge NVE selv, den mest 
kosteffektive formen for fornybar 
energi. Foran vindkraft på land, stor 
vannkraft og solkraft for eksempel, 
fremholdt daglig leder Knut Olav Tveit 
i foreninga.

Småkraftforeninga støtter også at høy-
prisbidraget nå fjernes. 

– Det bør heller ikke gjeninnføres. Det 
finnes vannkraftverk som går med 
underskudd, men likevel må betale 
høyprisbidrag. Om man hadde beholdt 
regjeringens forslag om å avregne 
avgiften time for time så ville en rekke 
småkraftverk nord for flaskehalsene 
havnet i alvorlige økonomiske 
 problemer. Endringen vi fikk til med 
månedsavregning forhindret noe av 
dette, men det viser at man ikke bør 
skattlegge næringer uten forutgående 
tunge, faglige prosesser og hørings-
runder, understreket Tveit.

Småkraftforeninga har i høst som vanlig 
deltatt i høringer på Stortinget i 
 forbindelse med statsbudsjettet.
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Tjeneste og utstyrsleverandør til Vannkraft

FRA RIST TIL TURBIN
Det grønneste innen kraftproduksjon 
er norsk vannkraft.

HYWER  ǀ  6961 Dale i Sunnfjord  ǀ  post@hywer.no  ǀ  facebook.com/hywer  ǀ  www.hywer.no
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Planlegger du å bygge kraftverk? Over 600 kraftverksut byggere kan 
ikke ha tatt feil – kontakt oss idag!

Flowtite GRP-rør: Få mer ut av din kraftverksinvestering

Amiblu Norway AS  ·  Postboks 2059  ·  3202  Sandefjord  ·  Telefon: 99 11 35 00  ·  info-no@amiblu.com  ·  www.amiblu.com
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Lavere prisdifferanser

MAR KEDSKOMMENTAR

MAR KEDSKOMMENTAR 
Lars H. Eckhardt  
– Leder Grønn handel og 
sikringsinstrumenter Skagerak 
Energitjenester AS

Norden
Sør-Norge har høye strømpriser, 
høyest i Norge og det har vært slik 
lenge. «Flaskehals»/nett 
problematikken er et yndet 
diskusjonstema både i bransjen og i 
sosiale media. Det som skjer mindre 
hyppig er at Sør-Norge har høyest 
pris i Nord-Europa. Sist det skjedde 
var september i fjor, men nå er vi der 
igjen. Pr skrivende stund ligger både 
NO1, NO2 og NO5 (€165/MWh) likt 
med Tyskland (€168/MWh). Lite 
nedbør og kaldt vær drar fort 
magasinene videre ned så 
forventingen til mindre forskjeller 
ligger også i forventet kraftpris for 1. 
kvartal 2024.

Som fremgår av grafen (øverst til 
høyre) har forventningen lenge 
ligget i området 40-80 €/MWh, men 
i oktober/november har dette endret 
seg markant og markedet priser nå 
inn lik pris Tyskland – Sør-Norge.  
Nord-Norge forventes lavere, men 
også her kan vi se vesentlig høyere 
priser utover vinteren. 

Historisk sett har Tyskland ligget 
20-26 øre/kWh høyere enn Sør-
Norge. 

Europa
Mens prisene i Norden stiger faller 
prisene på kontinentet. Årsaken kan 
leses av grafen nederst til høyre:
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Fulle gasslagre (over 90%) har gitt 
svakere prisutvikling i 
gassmarkedet. Lagrene forventes å 
ligge på solide 50% etter 1. kvartal 
2024 – gitt normal vinter. Videre ser 
vi fallende trend i kullmarkedet.  
Bakteppet er svak økonomisk vekst 
(høye renter/inflasjon og krig).  Da 
blir det (andelen) fornybar 
produksjon som styrer markedet, i 
hvert fall i det korte bildet. På denne 
årstiden betyr det vindproduksjon, i 
hvert fall i Nord-Europa.

Utsiktene fremover.
En prisavhengig produksjon 
fremover vil sannsynligvis gi oss 
samme høylastpriser i Norden som i 
Tyskland frem mot jul. En oppgang i 

vannverdiene i Nord Norge/Sverige 
vil vesentlig skje over de kommende 
uker og kan gi oss mindre forskjell 
mellom Sør og Nord. 

Med mindre vindproduksjon på 
kontinentet (under normalen) og 
kaldere vær er det åpenbart at 
risikoen er stor for at vi får se 
høye(re) priser frem mot nyttår. 
Men som alltid, vær og vind kan snu 
fort, så her må man holde alle 
eventualiteter åpne!

Kraftpriser er basert på tall for 
engrosmarkedet og inkluderer derfor 
ikke avgifter, nettleie eller eventuell 
strømstøtte.

Bedriftshelseteneste ved småkraftverk
For ca. eit år sidan mottok ein del medlemskraftverk skriv frå Arbeidstilsynet 
med overskrift «Tydelegare krav til bruk av bedriftshelseteneste». 

Informasjonen var sendt ut etter bransjekode 
– utan nærmare vurdering av situasjonen hos 
den enkelte registrerte bedrift. Bakgrunnen 
var mellom anna endringar i «Forskrift om 
endring i forskrift om organisering, ledelse og 
medvirkning».

Medlemmer har vendt seg til Småkraft-
foreninga med spørsmål om korleis dette 
stiller seg. Produksjonen går jo sin gang i små-
kraftverket utan at det er tilsette til stades 
for å utføre produksjonsarbeid. Fleirtalet av 
medlemskraftverka i Småkraftforeninga har 
ikkje lønsutgifter i det heile. Og hos det 
mindretalet som har lønsutgifter, dreier det 
seg om mindre godtgjersler til dagleg leiar 
eller brøkdelar av årsverk utbetalt for tilsyns-
vakter ved kraftverket. 

Småkraftforeninga har vore i kontakt med 
Arbeidstilsynet for å få avklara nærmare 
krava til bedriftshelseteneste. 

– Dagleg leiar sitt arbeid er unnateke krava 
som utløyser bedriftshelseteneste. Men har 

småkraftverket lønsutgifter til småkraftvakter 
på timebasis eller i små prosentstillingar, er 
kraftverket omfatta av krava til bedriftshelse-
teneste, opplyser organisasjonsrådgjevar 
Terje Engvik. Det finst ikkje unnatak i 
 forskriftene for verksemder utan tilsette i 
produksjonen eller for tilsynsvaktar som 
berre lønast i små prosentdelar av ei stilling.

– Dei fleste driftsmedlemmene slepp likevel 
unna kravet fordi dei ikkje har løna små-
kraftvakter, held Terje Engvik fram. Ein 
 stikk prøvekontroll indikerer at om lag 70% av 
medlemskraftverka mottek mva-faktura frå til-
synsvaktene. Utan lønsutgifter oppstår det 
ikkje noko krav om bedriftshelseteneste. Men 
dei som vel å halde fram med løna tilsyns-
vakter, er pålagt ei bedriftshelseteneste ordning 
etter forskriftene, sjølv om kursing etter 
FSE-forskrifta og dokumentasjon av dette i 
internkontrollsystemet skulle ta godt vare på 
sikkerheita til småkraftvaktene. Det er rett nok 
mogleg å søkje om dispensasjon frå kravet 
om bedriftshelseteneste, men foreninga 
kjenner ikkje til døme på slike unnatak så langt.

– Vi har medlemmer som har gjort avtale om 
ei rimeleg, enkel bedriftshelseteneste med 
eit firma som har eit spesialisert tilbod mot 
mindre bedrifter. Småkraftforeninga har vore 
i kontakt med firmaet, som leverer eit 
opplegg med digital oppfølging av brukarane 
som tilfredsstiller minimumskrava. For nokre 
tusenlappar i årskostnad kan ein få ei løysing 
som dekker Arbeidstilsynet sine krav.
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Til virksomheter som er pålagt å ha BHT  
      
 
 
 
 

 

Tydeligere krav til bruk av bedriftshelsetjeneste (BHT)  
 
Din virksomhet tilhører en næring som er pålagt å tilknytte seg en godkjent bedriftshelsetjeneste 
(BHT). Godt samarbeid med BHT skal heve kvaliteten på arbeidsmiljøarbeidet. Det vil redusere risikoen 
for at arbeidstakerne får skader, sykdommer og plager som skyldes arbeidet.  Har dere et godt arbeidsmiljø vil det virke positivt inn på både helse, motivasjon og sykefravær blant 
ansatte, men også på produktivitet og resultater i virksomheten og kostnader for samfunnet. 
 
 

Hvorfor er dere pålagt å bruke BHT? Grunnen til at dere er pålagt å bruke BHT, er at næringen har risikoforhold som krever at dere jobber 
spesielt godt med arbeidsmiljøet. BHT skal hjelpe dere med dette.   
1. januar 2023 endres forskriften som beskriver hvordan arbeidsgiver skal bruke BHT. Endringene skjer 
i forskrift om organisering, ledelse og medvirkning § 13-2.   
Regelverksendringen tydeliggjør   

 hva som skal være BHTs rolle  hvordan BHT skal bistå virksomhetene   
Er dere ikke tilknyttet en BHT? Finn oversikt over godkjente BHT-er.   
 

Dette skal dere bruke BHT til For å redusere risikoen for skader og sykdom som følge av arbeidet, kan bedriftshelsetjenesten hjelpe 
dere med å 
 

 kartlegge arbeidsmiljøet, gjøre undersøkelser og vurdere risiko  planlegge og gjennomføre endringer (både fysiske og i organisasjonen)  foreslå og gjennomføre tiltak som kan forebygge arbeidsrelaterte helseskader  følge med på ansattes helse der regelverket stiller krav om det, eller der arbeidssituasjonen tilsier det  foreslå og gjennomføre tilrettelegging av arbeidet for den enkelte ansatte  informere og gjennomføre opplæring om helse-, miljø- og sikkerhet  følge opp henvendelser fra ansatte, verneombud og arbeidsmiljøutvalg 
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